



 **Institut du Monde Arabe**
1, rue des Fossés Saint-Bernard
75005 Paris
Tél : 01.40.51.38.38

 Institut du Monde Arabe
   

epicentre
ÉPIDÉMIOLOGIE • EPIDEMIOLOGY

Epicentre, 8 rue Saint Sabin, 75011 Paris, France
Tél : 01 40 21 55 55 - Fax : 01 40 21 55 00 - epimail@epicentre.msf.org
www.epicentre.msf.org

We are pleased to invite you to the 2013 Scientific Day organised by Epicentre and Médecins Sans Frontières. This event will take place on **Thursday, May 30th**, from 8.45 a.m. to 5.30 p.m. at "l'Institut du Monde Arabe" 1, rue des Fossés Saint-Bernard, 75005 Paris (Bus : 63, 67, 86, 87). Please confirm your attendance at js-epicentre@epicentre.msf.org. If you have any questions, feel free to contact us by email or visit our website: www.epicentre.msf.org. We look forward to seeing you there.

Nous avons le plaisir de vous inviter à la Journée Scientifique 2013 organisée par Epicentre et Médecins Sans Frontières. Celle-ci aura lieu le **jeudi 30 Mai** de 8h45 à 17h30 à "l'Institut du Monde Arabe" 1, rue des Fossés Saint-Bernard, 75005 Paris (Bus : 63, 67, 86, 87). Nous vous remercions de bien vouloir confirmer votre participation à : js-epicentre@epicentre.msf.org. Pour tout renseignement, n'hésitez pas à nous contacter par e-mail ou à visiter notre site : www.epicentre.msf.org. Nous comptons sur votre présence parmi nous.

2013

Journée Scientifique
Scientific Day

epicentre
ÉPIDÉMIOLOGIE • EPIDEMIOLOGY



8.45 Welcome and coffee

9.30 Introduction - Emmanuel Baron

9.40 Thematic session - Anthropometry and nutritional programs: indicators and implications

Chairman: Stéphane Doyon, MSF-OCBa, Spain

- MUAC as admission and discharge criteria in nutritional programs. (Sandra Cohuet)

External participants:

- Susan Shepherd, MSF-OCP, France
- To be confirmed: Félicité Tchibindat, UNICEF, Sénégal

Discussion

10.30 General session 1

Chairman: Samba Sow, Center for Vaccine Development, Mali

- Yaws prevalence among the Aka in Republic of Congo in 2012. (Matthew Coldiron)
- First outbreak response using an oral cholera vaccine in Africa: vaccine coverage, acceptability, surveillance of adverse events and vaccine effectiveness, Republic of Guinea, 2012. (Francisco Luquero)

11.45 - 12.00 Coffee break

- Association between HIV status and measles seronegativity in Malawi. (Jonathan Polonsky)
- Late breaker

12.00 Thematic session - New diagnostic tools: concrete improvement or magic bullet?

Chairman: Jan Jacobs, Institute of Tropical Medicine of Antwerp, Belgium

- General presentation on recent Epicentre studies on diagnostic tests including GeneXpert, String test for TB among children and cholera rapid diagnostic test. (Anne-Laure Page)

External participants:

- Cara Kosack, MSF Diagnostic Working Group
- Mark Perkins, Foundation for Innovative New Diagnostics, Switzerland

Discussion

13.00-14.15 Buffet lunch on site

14.15 Poster session

15.00 General session 2

Chairman: Pedro Pablo Palma, MSF-OCBa, Spain

- Effectiveness of the WHO regimen for treatment of multidrug resistant tuberculosis. (Maryline Bonnet)
- Population approach to evaluate the HIV epidemic in a rural district in Kenya: the Ndiwa HIV impact in population Study. (David Maman)
- Aetiology of infections of the central nervous system among children in Mbarara, Uganda. (Yap Boum II)
- Malaria in Republic of Guinea: results from repeated cross-sectional surveys and surveillance of the MSF-OCG program in Guéckédou. (Amanda Tiffany)

16.20 Thematic session - Is malaria no longer a deadly disease?

Chairman: Jean-Marie Kindermans, Fondation AEDES, Belgique

- Malaria: What's new? Epicentre research projects. (Jean-François Etard)

External participants:

- Philippe Guérin, WorldWide Antimalarial Resistance Network, United Kingdom
- Martin de Smet, MSF Malaria Working Group

Discussion

17.30 Farewell drinks on site, on the 9th floor Terrace - Institut du Monde Arabe

8h45 Accueil et café

9h30 Introduction - Emmanuel Baron

9h40 Session thématique - Anthropométrie et programmes nutritionnels : indicateurs et implications

Modérateur : Stéphane Doyon, MSF-OCBa, Espagne

- Le MUAC comme critère d'admission et de sortie des programmes nutritionnels. (Sandra Cohuet)

Participants externes :

- Susan Shepherd, MSF-OCP, France
- A confirmer : Félicité Tchibindat, UNICEF, Sénégal

Discussion

10h30 Session générale 1

Modérateur : Samba Sow, Centre pour les Vaccins en Développement, Mali

- Prévalence du pian chez les Aka, République du Congo, 2012. (Matthew Coldiron)
- Première utilisation du vaccin oral contre le choléra en réponse à une épidémie en Afrique : couverture vaccinale, acceptabilité, surveillance des effets secondaires et efficacité vaccinale, République de Guinée, 2012. (Francisco Luquero)

11h45 - 12h00 Pause café

- Association entre le statut sérologique VIH et la séronégativité rougeole au Malawi. (Jonathan Polonsky)
- Late breaker

12h00 Session thématique - Nouveaux outils diagnostiques : amélioration réelle ou faux espoir ?

Modérateur : Jan Jacobs, Institut de Médecine Tropicale d'Anvers, Belgique

- Présentation générale des récentes études d'Epicentre sur les tests diagnostiques incluant le GeneXpert, le String test pour la tuberculose chez les enfants et le test diagnostique rapide du choléra. (Anne-Laure Page)

Participants externes :

- Cara Kosack, Working Group Diagnostic MSF
- Mark Perkins, Foundation for Innovative New Diagnostics, Suisse

Discussion

13h00-14h15 Déjeuner - Buffet sur place

14h15 Session Posters

15h00 Session générale 2

Modérateur : Pedro Pablo Palma, MSF-OCBa, Espagne

- Efficacité des régimes OMS de traitement de la tuberculose multirésistante en condition programmatique. (Maryline Bonnet)
- Approche populationnelle pour évaluer l'épidémie de VIH dans un district rural au Kenya: l'étude d'impact du VIH en population à Ndiwa. (David Maman)
- Etiologies des infections du système nerveux central chez l'enfants à Mbarara, Ouganda. (Yap Boum II)
- Paludisme en République de Guinée: résultats d'études transversales répétées et de la surveillance dans le programme MSF-OCG à Guéckédou. (Amanda Tiffany)

16h20 Session thématique - Vers la fin du paludisme meurtrier ?

Modérateur : Jean-Marie Kindermans, Fondation AEDES, Belgique

- Actualités du paludisme et des projets de recherche à Epicentre. (Jean-François Etard)

Participants externes :

- Philippe Guérin, WorldWide Antimalarial Resistance Network, Royaume-Uni
- Martin de Smet, Working Group Paludisme MSF

Discussion

17h30 Pot de clôture sur place, 9^{ème} étage, Terrasse - Institut du Monde Arabe